

PANGA MILITAARMATKARADA KAEVIKULIINID

KAEVIKULIINID

17. juunil 1940 okupeerisid NSV Liidu relvajõud Eesti ligikaudu 100 000 punaväelase ja laevastiklasega. Okupatsioonivägede olulisemateks kontsentratsioonialadeks olid Saare- ja Hiiumaa, Pakri poolsaar ja Pakri saared, Haapsalu, Tallinn ja Rapla. Saarte elanikud olid sunnitud vastavalt Riigikaitsele sundkoormatiste seadusele baaside alla minevatelt aladelt evakueeruma. Nõukogude pool nõudis Eestilt baaside alla 42 maa-ala kogupindala 34 979 ha, millest tervelt 25 asus Saaremaal ehk 5,1 protsenti saare pindalast.

Panga maastikukaitseala metsades on näha loodusesse kasvanud kümmekond kaevikuliini ja mitukümmend üksik-laskepeasa.

Nõukogude piirivalvurid saabusid Eestisse Leningradi ning Pihkva oblastist 1940. aasta juuliku viimasel dekaadil: kolm piirivalvesalka (6., 8. ja 10.), milles oli kokku 15 komandantuuri, 89 ranna- ehk liinikordonit ning 15 reservkordonit. 26. juulil 1940 raporteeriti sinise merepiirilõigu valve alla võtmisest.

Kommunistlike režiimide üks peamisi ühisjooni oli riigipiiride sulgumine. 1940. a juulis võttis NSV Liidu siseasjade rahvakomissariaat (NKVD) oma kontrolli alla Eesti piiri ja alustati Eesti piirivalve likvideerimist. 1946. aasta oktoobrist võis rannaäärsele piirivööndisse siseneda ainult miilitsa väljastatud loaga. Mandri-Eestis ulatus piiritsoon Narva-Jõesuust kuni Haapsaluni, täielikult olid piiritsoonis Saaremaa, Hiiumaa, Vormsi ning mitmed väiksemad saared.

Piiritsoon koos selles kehtivate erireeglitega eksisteeris Eestis praktiliselt kogu soveti okupatsiooni jooksul. Olles kehtestatud 1940. a. sügisel osaliselt ja mõne sõjajärgse aasta jooksul täiemahulisenä, püsis piirirežiimi süsteem seejärel pea muutumatuna kuni 1988. aastani. Siseminister Olev Laanjärv 23. jaanuaril 1991 käskkirja alusel likvideeriti Eesti Vabariigi territooriumil kõik piiritsoonid.

PANGA MILITARY HIKING TRAIL, TRENCH LINES

On 17 June 1940, the Soviet Armed Forces occupied Estonia, with the help of approximately 100,000 Red Army soldiers and navy. The main areas of concentrations of the occupying forces were Saaremaa, Hiiumaa, Pakri Peninsula and Pakri Islands, Haapsalu, Tallinn and Rapla. According to the National Defence Duties Act, the residents of the islands had to relocate from the areas where the bases would be established. The Soviets demanded 42 plots of land with the total area of 34,979 ha from Estonia, with 25 of them located on Saaremaa Island, totalling 5.1% of the island's area.

Around a dozen overgrown lines of trenches can be seen in the forests of Panga land reserve, as well as several dozens of individual firing spots.

The Soviet border guards arrived in Estonia from Leningrad and Pskov Oblasts during the last decade of July 1940: three Border Guard units (6th, 8th and 10th), comprising 15 Commandant's Service units, 89 coastal or line cordons and 15 reserve cordons. On 26 July 1940, it was reported that the local maritime border has been fully secured.

The common trait of communist regimes was the closure of borders. In July 1940, the People's Commissariat for Internal Affairs (NKVD) took control of the Estonian border and began liquidating the Estonian Border Guard. Since October 1946, permission issued by the police was needed to enter the coastal border area. In continental Estonia, the border area spanned from Narva-Jõesuu until Haapsalu; Saaremaa, Hiiumaa, Vormsi and several smaller islands were fully within the border area.

The border area with its specific rules existed throughout most of the Soviet occupation era. Having been partially established in autumn of 1940 and fully within a few years after the end of the war, the border area regime stayed virtually unchanged until 1988. According to the decree of the Minister of Interior Olev Laanjärv dated 23 January 1991, all border areas in Republic of Estonia were abolished.



ВОЕННАЯ ПОХОДНАЯ ТРОПА ПАНГА. ЛИНИИ ТРАНШЕЙ

17 июня 1940 года подразделения вооруженных сил СССР, насчитывавшие около 100 000 красноармейцев и краснофлотцев, оккупировали Эстонию. Главными местами концентрации оккупационных сил были Сааремаа и Хийумаа, полуостров Пакри и острова Пакри, Хаапсалу, Таллинн и Рапла. В соответствии с Законом о применении принудительных повинностей в целях государственной обороны жители островов были вынуждены эвакуироваться с территорий, на которых вскоре должны были появиться военные базы. Советская сторона потребовала от Эстонии выделить для размещения военных баз 42 земельных участка общей площадью 34 979 гектаров, причем 25 из них находились на Сааремаа, составляя 5,1% площади острова.

В лесах ландшафтного заповедника Панга находятся около десятка заросших линий траншей и несколько десятков индивидуальных стрелковых ячеек.

Советские пограничники прибыли в Эстонию из Ленинградской и Псковской областей в последнюю декаду июля 1940 года: три пограничных отряда (6-й, 8-й и 10-й) в составе 15 комендатур, 89 береговых или линейных застав и 15 резервных застав. 26 июля 1940 года было сообщено о взятии под контроль местной морской границы.

Типичной чертой всех коммунистических режимов было закрытие государственных границ. В июле 1940 года Народный комиссариат внутренних дел (НКВД) Советского Союза установил контроль над эстонской границей и приступил к ликвидации эстонской пограничной охраны. С октября 1946 года в прибрежную пограничную зону можно было попасть только на основании выданного милицией разрешения. На материковой части Эстонии эта пограничная зона простиралась от Нарва-Иъэсуу до Хаапсалу. Она также полностью охватывала Сааремаа, Хийумаа, Vormsi и ряд мелких островов.

Пограничная зона со своими специальными правилами существовала практически в течение всего периода советской оккупации. Система пограничного режима была введена частично осенью 1940 года, а полностью вступила в силу в первые послевоенные годы, просуществовав почти без изменений до 1988 года. По распоряжению министра внутренних дел Олева Лаанъярва 23 января 1991 года все пограничные зоны на территории Эстонской Республики были ликвидированы.

Piiritsooni loa blankett, Paavel Indrek ERAF, f175M, n. 14, s 109



Kaevikuliinid



Piiritsooni hoiatusilt






MILITAARAJALOO PÄRAND 1914-1991. EESTI JA LÄTI
Õhise Eesti ja Läti militaarialoolo pärandiga saab tutvuda külastades 20. sajandi sõjajärgsele seadud paiku alates Eesti ja Läti vabariikidele kuni Nõukogude Liidu kokkuvõtmiseni ning seeläbi taastamist.

MILITARY HERITAGE 1914-1991. ESTONIA AND LATVIA
The common military heritage story of Estonia and Latvia can be experienced visiting military heritage sites of the 20th century from the Estonian and Latvian Wars of Independence until the collapse of the Soviet Union and restoration of independence.

<https://militaryheritagetourism.info>

See infostend välendab autori vaateid. Programmi korraldajast vastutab selle eest, kuidas seda infot võidakse kasutada.
This info stand reflects the views of the author. The managing authority of the programme is not liable for how this information may be used.

Panga Areng ÜÜ